
 
 

PLE ORDINARI 19/11/2020 

1) Lectura i aprovació, si escau, de l’acta de la sessió anterior que va tenir lloc el dia                  
17 de setembre de 2020. 

 
Sentit del vot: Abstenció (absència al Ple de 17 de setembre de 2020) 

9) Moció presentada per la CUP per la millora de la visibilitat dels passos de vianants 

 
La via pública ha de ser un espai de convivència entre els vehicles que hi circulen i les                  
persones que s’hi desplacen a peu. És per això que la seguretat vial ha de ser una prioritat                  
per a les institucions, i tota mesura adoptada en aquest sentit s’ha de valorar de forma                
positiva. 
 
Hem detectat que hi ha un gran nombre de carrers del municipi on els passos de vianants                 
tenen visibilitat reduïda degut a la proximitat de vehicles aparcats. A més, alguns d’aquests              
passos de vianants estan situats en zones properes als centres escolars i punts neuràlgics              
del municipi. 
 
Per aquest motiu, la CUP ha fet un estudi tenint en compte tots els carrers i els passos de                   
vianants del municipi i s’ha estimat que aquesta problemàtica afecta a una trentena de vies               
de circulació. 
 
Som conscients que l’Ajuntament està treballant en la 1a Fase del Pla d’Aparcaments i que               
també hi ha previst desenvolupar un Pla de Mobilitat durant l’any 2021. En aquest sentit,               
hem modificat la moció tal i com van demanar alguns grups municipals durant la Junta de                
Portaveus per tal que aquesta no contingui criteris excessivament tècnics ni tampoc uns             
terminis específics. 
 
Concretament la moció proposa: 
 

- Delimitar i establir la prohibició d’estacionament de vehicles a les proximitats dels            
passos de vianants per tal de millorar la visibilitat dels vianants i els conductors              
segons els criteris dels Serveis Tècnics de l’Ajuntament. 

 
Aquesta mesura es durà a terme de forma progressiva, tot i que es prioritzaran les               
actuacions als passos de vianants de les vies de circulació properes a zones             
escolars i/o amb parcs infantils, vies de comerç i vies que es considerin molt              
transitades. 
 



 
 

- Fomentar, sempre que sigui possible, la creació de places d’aparcament alternatives           
mitjançant la reubicació d’aquestes i/o utilitzant solars públics i/o privats desocupats. 

 
S’han detectat unes 125 places d’aparcament que es veurien afectades per aquesta            
mesura. Ara bé, la majoria de places d’aparcament afectades poden ser           
compensades per places d’aparcament annexes o aparcaments alternatius que         
disposem al municipi.  
 
Posem alguns exemples: 
 

● Zona Sant Antoni: Alternativa al pàrquing de Sant Antoni. 
● Barri de les Escoles: Alternativa al pàrquing del C/Avellaners 
● C/Sant Pau i C/St Antoni: Alternativa al futur pàrquing dels Hortets (1a Fase             

Pla Aparcaments) 
● Zona carretera de Montbrió: Alternativa al pàrquing sorra de davant del           

Mallafrè tot i que ja hem dit algunes vegades que s’hauria de millorar les              
condicions d’accés. 

● Av. Verge Montserrat: Alternativa al pàrquing de darrere la Fornell. 
● Zona Urbanització: Hi ha moltes places d’aparcament. 

 
- Senyalitzar totes les places d’aparcament del municipi utilitzant pintura viària i           

senyalització vertical i/o horitzontal. 
 

A dia d’avui, tot i que la CUP ho va demanar també a la legislatura anterior, encara                 
hi ha moltes places d’aparcament sense senyalitzar. Considerem que això també és            
una problemàtica, i en aquest cas específic, té uns solució fàcil i no gaire costosa               
econòmicament. 
 

Tot i no exposar-se a la moció, aquesta proposta també té la intenció de fomentar un canvi                 
en la mobilitat del municipi, prioritzant les polítiques que fomentin l’anar peu o en bicicleta en                
detriment de  l’ús excessiu del cotxe. 
 
Finalment, creiem que tots podem compartir l’esperit i la importància dels canvis que es              
proposen a aquesta moció, i per tant, demanem a la resta de grups que hi donin suport. 
 
 
Sentit del vot: A favor 
 
 
 
 



 
 

10) Moció presentada per la CUP per la suspensió potestativa de llicències per a la               
implementació o ampliació d'instal·lacions de producció d'energia a partir de fonts           
renovables en sòls classificats com a no urbanitzables 
INTERVENCIÓ 1 
 
El decret d’impuls a les energies renovables (DL 16/2019) aprovat recentment s’ha traduït             1

en una augment considerable de sol·licituds per implantar parcs solars en terrenys            
agrícoles, especialment a les Terres de l’Ebre, la Catalunya Central i el Camp de Tarragona. 
 
Arran de les modificacions normatives que han esdevingut en el sector de les plantes de               
producció d’energia a partir de fonts renovables, i davant l’interès creixent d’empreses            
d’aquest sector en dur a terme instal·lacions d’aquest tipus al terme municipal de Riudoms,              
es considera necessari estudiar i realitzar una modificació puntual de les Normes            
Subsidiàries de planejament per a regular les noves implementacions d’aquest tipus           
d’instal·lacions degut a què aquestes poden afectar l’actual configuració agrícola, ambiental           
i paisatgística del municipi. 
 
A les Normes Subsidiàries de l’Ajuntament (1992) no es regula concretament la implantació             
de parcs eòlics i plantes solars fotovoltaiques en sòls classificats com a no urbanitzables,              
per tant considerem important realitzar les modificacions pertinents. 
 
Així doncs, els objectius d’aquesta moció són: 
 

- Suspendre durant el termini d’un any la implantació de projectes de més d’1ha fins              
que no s’aprovi una modificació de les Normes Subsidiàries que tingui en compte             
l’afectació d’aquestes instal·lacions al terme municipal de Riudoms. 
 

- Fomentar un debat amb la pagesia de Riudoms per tal de conèixer la seva posició               
sobre aquesta qüestió. Creiem que en aquest debat també hi podria ajudar el             
projecte “El Banc de Terres”. 

 
Aquesta moció no s’oposa a les instal·lacions d’energies renovables, si bé creiem que la              
transició cap a un nou model energètic hauria de complir, com a mínim, aquests criteris: 
 

- Democràtica: Hem de ser capaços de decidir què produïm, com ho produïm i,             
sobretot, per a què ho produïm. La generació d’energia ha de respondre en primer              
lloc a criteris i necessitats socials col·lectivament identificats. 
 

- Arrelada al territori/descentralitzada: Propostes locals adaptades a l’entorn en         
contraposició al model d’acumulació que suposen els mitjans de producció actuals           
amb una dimensió i distribució desigual al territori. 

1 https://portaljuridic.gencat.cat/eli/es-ct/dl/2019/11/26/16 



 
 

 
INTERVENCIÓ 2 
 
Malgrat parlar d’una qüestió tècnica, no podem oblidar-nos del problema de fons. Si s’estan              
plantejant projectes d’energia solar ubicades en terrenys agrícoles és precisament perquè el            
model i el futur de l’agricultura al nostre país està en perill.  
 
Per què s’ha permès la implantació d’aquests tipus de projectes en sol agrícola sense abans               
haver prioritzat la instal·lació d’energia solar en teulades i terrats d’edificacions, polígons            
industrials i altres elements de l’espai públic? Segons dades de l’ICAEN, cobrint les teulades              
útils de Catalunya es podria cobrir el 50% del consum elèctric... 
 
Evidentment, no rebutgem que un pagès o pagesa vulgui fer una instal·lació d’aquestes             
característiques i ser alhora productor alimentari i d’energia, però tal i com ja hem dit, creiem                
que aquestes instal·lacions han de tenir un model descentralitzat i no extensiu. 
 
També caldria parlar sobre la sobirania d’aquestes instal·lacions. Quan i com hem decidit             
que la transició energètica l’han de liderar grans empreses que instal·lin grans projectes             
eòlics i/o solars? Per què no treballem per tal que sigui l’Administració, les societats              
cooperatives i petits propietaris els que impulsin la transició cap a un nou model energètic? 
 
Sabem que fa uns mesos el Departament d’Agricultura va establir nous criteris per a validar               
o revocar projectes d’energies renovables. Entre aquests criteris hi ha limitacions en            2

projectes ubicats en sòls d’alt valor agrològic i de regadiu i també altres limitacions segons               
la classificació del sol que especifica el mateix document. 
 
Tot i que des del propi Departament d’Agricultura s’estableixin criteris limitadors, creiem que             
és absolutament necessari abordar aquest debat des d’una perspectiva local ja que            
l’Ajuntament de Riudoms, per raons evidents, coneix molt millor les circumstàncies agrícola,            
ambiental, paisatgística, i fins hi tot històrica, del terme municipal. 
 
Finalment, reiterem el que ja hem dit anteriorment, aquesta moció no s’oposa a les              
instal·lacions d’energies renovables sinó que vol fomentar un debat en perspectiva local. La             
moció tampoc estableix un criteri específic respecte la implantació de projectes d’energies            
renovables.  
 
Considerem que és una oportunitat per aturar-nos i pensar quina relació ha de tenir              
l’urbanisme de Riudoms amb les energies renovables, i també una oportunitat d’establir            
unes normatives basades en el consens. 
 
Sentit del vot: A favor 

2 http://mediambient.gencat.cat/ca/05_ambits_dactuacio/avaluacio_ambiental/energia_eolica/criteris/ 



 
 

11) Moció presentada per la CUP sobre la sentència del TSJC en relació al Pla director                
urbanístic del CRT de Vila-seca i Salou per part de la Generalitat de Catalunya 

 
Un projecte que no volem ni necessitem al territori 
 
Aquest no és un tema nou a debat a l’Ajuntament de Riudoms. La CUP Riudoms ja vam                 
presentar una moció el maig de 2016 per aturar el projecte del CRT de Vila-seca i Salou. 
 
Llavors el partit de govern va votar-hi en contra esgrimint arguments com per exemple que               
es generarien llocs de treball i que seria molt important per al desenvolupament turístic de la                
zona.  
 
Nosaltres considerem que és un projecte és nociu, fomenta la ludopatia i està basat en un                
model turístic obsolet i més en el context de pandèmia mundial. 
 
Un projecte que considerem un frau pel bé comú 
 
Quatre anys i mig després, s’ha pogut comprovar com el projecte del CRT era només una                
cortina de fum i una maniobra per posar en valor uns terrenys pertanyents a la Caixa. 
 
A més, la forma com s’ha desenvolupat el projecte és èticament reprobable. 
 
Repassem alguns dels fets dubtosos per part de la Generalitat de Catalunya:  
 

1. La nul·litat de l'adjudicació de la llicència de casino a Hard Rock ja que 
l'empresa no va poder acreditar la disponibilitat dels terrenys. 
 

2. Continua, amb l’ús abusiu i irregular de les pròrrogues concedides a Hard Rock 
perquè presentés la documentació requerida per la Generalitat, que vulneren els 
terminis previstos per la llei i disposicions de règim administratiu.  
 

3. I  culmina amb les condicions i clàusules entre la Caixa, l’INCASÒL i Hard Rock. 
Que, segons escriptura pública de compravenda l’INCASÒL, pagarà 120M € a la 
Caixa però Hard Rock no pagarà els 120M€ en el moment de la compravenda sinó 
que periodifica i ajorna el pagament final en diversos terminis assumint el 
corresponent cost financer per part de l’INCASÒL 

Les presumptes irregularitats comeses pel Govern de la Generalitat de Catalunya, en            
concret els Departaments d’Economia i Hisenda i el de Territori i Sostenibilitat, en             
l’autorització de la llicència de joc a Hard Rock i en l’operació de compravenda dels terrenys                



 
 

de la Caixa són tan preocupants que a la plataforma “Aturem BCN World” i el GEPEC-EdC                
van presentar una denúncia a la Fiscalia Provincial de Tarragona.  

En aquest sentit el subgrup parlamentari de la CUP-CC va presentar una Proposta de              
Resolució al Debat de Política General que es va celebrar els dies 16 i 18 de setembre al                  
Ple del Parlament de Catalunya a fi d’instar al Govern de la Generalitat a no formalitzar                
l’acord de l’executiu de 3 de març de 2020 atès que, segons consta al contracte i les                 
escriptures de compravenda, el Govern de la Generalitat assumiria riscos contraris a la cura              
del bé comú.  

La CUP entenem que és una obligació pública investigar totes les operacions opaques que              
acompanyen aquest projecte i és per això que en els properes dies presentarem una              
denúncia a l’oficina antifrau.  

Cal tenir en compte que hi ha una sentència que declara nul el sector 1 del Pla (Complex                  
Turístic Integral) i que comportarà la més que possible cancel·lació del contracte de             
compravenda dels terrenys entre la Caixa, INCASOL i Hard Rock, ja que nombroses             
clàusules del contracte quedaven supeditades a la no existència d’una sentència contrària. 

Per tot plegat, la CUP Riudoms proposem al Plenari: 
 

- Instar al Govern de la Generalitat perquè no presenti recurs a la sentència del              
Tribunal Superior de Justícia de Catalunya que declara nul el Sector 1 del Complex              
Turístic Integral i per tant que desisteixi definitivament d’aquest projecte. 

 
- Instar a la Generalitat de Catalunya que no ratifiqui l’acord de compravenda per part              

de l’INCASOL dels terrenys que estan inclosos en l’àmbit del sector 1 “Complexos             
Turístics Integrats-CTI del 3 de març de 2020. 

 
- Traslladar aquests acords al Govern de la Generalitat, als departament de Territori            

encapçalat pel Conseller Damià Calvet i al departament d’Economia encapçalat pel           
vicepresident Pere Aragonès, als diferents grups parlamentaris del Parlament de          
Catalunya, als ens locals que formen part del CRT Vilaseca i Salou, a la plataforma               
“Aturem BCN World i al GEPEC-EdC. 

 
Sentit del vot: A favor 
 
 
 
 
 



 
 

12) Moció presentada per la Presidència de suport a la petició dels Consells Esportius              
de Catalunya per declarar l'activitat física "bé essencial" 
 
 
Nosaltres votarem a favor del què reclama la moció perquè estem d’acord en que l’activitat               
física és important per al desenvolupament i benestar físic i emocional. 
 
Pel que fa a la declaració de “bé essencial”, volem recordar que al mes de setembre de                 
2020 el Parlament va declarar la cultura “bé essencial”. Algú se’n recorda? Què ha fet el                
Govern de la Generalitat per la cultura durant l’aplicació de mesures restrictives? Ja els hi               
diem nosaltres, no ha fet res. 
 
 
Sentit del vot: A favor 
 


